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Na viškom arhipelagu od stotinjak kvadratnih kilometara, sedamdesetih i osamdesetih godina 

prošlog stoljeća intezivno se je razvijalo nerazvijenost. A onda se je nastavilo s intezivnim 

razvojem propadanja. Naime, ciklonalna  aktivnost ovog našeg  Ne-vremena, žešća od ijedne 

đenovske,  pomela je gotovo do temelja nositelje tradicionalnog otočnog  gospodarstva  u: 

vinogradarstvu i vinarstvu, ribarstvu i turizmu, i prepolovila broj radnih mjesta. Kada se na to 

nažunto demografsko stanje na mojim škojima , gdje tri puta više ljudi umre nego što ih se 

rodi, a u gvardiju je ostalo manje od 2800 članova posade, postalo mi je jasno, do bola, da bi 

tukalo cagod ucinit ili se ol ovi pomoritodi probudit i kako covik zaspat.    

 

Ovaj škoj je kroz svoje povijesno trantaguzonji gospodarski živio i propadao, gubio i dobivao 

stanovnike, uostalom, poznate su na njemu i tri kolonizacije, ali je sve do naših dana sačuvao 

svoj identitet kroz: urbanitet, arhitekturu, pejsaž, bogatstvo polja i mora, kulturnu, povijesnu i 

prirodnu baštinu.  A onda se je od sedamdesetih godina prošlog stoljeća zbog političkog 

voluntarizma i nefunkcionalne države razmahala bespravna izgradnja, posebno na jugoistoku 

škoja, gdje je bez građevinske dozvole izgrađeno nekoliko stotina kuća, i to za, pretežno, 

privremene i povremene stanovnike. To nije bilo dovoljno već se nastavilo s voluntarizmom 

prostornog planiranja, bez utvrđivanja namjene prostora i nosivog kapaciteta kroz Program 

održivog razvoja, od kojeg se namjerno odustalo da bi se moglo bezpametno i neodgovorno 

upropaštavati prostor kao najvrijedniji preostali resurs koji ovaj otok  još ima. Jer ako škoju 

iskonsumomo prirodnu bit, onda smo ga uškopili za vijeke vjekova. Iz spomenutog Programa 

održivog razvoja bilo je utvrđeno da je održivi nosivi kapacitet viškog arhipelaga oko 15000 

ljudi (domicilni stanovnici, njihova rodbina, vikendaši, turisti, nautičari, izletnici...) A zadnjih 

godina u vršnim sezonskim opterećenjama samo nautičara i izletnika na brodovima ima preko 

5000, pa nije teško zaključiti da je već sada onaj održiv broj ukrcanih na otoku značajno 

premašen. Osim toga, danas je usprkos prostornim planovima ili baš radi njih cijeli viški 

arhipelag  de facto postao građevinsko područje!? 

 

Upravljači na Visu ostali su bez force i kuraja za se movit. Zarobljeni kolonijalnim 

mentalitetom ufajući se da će nas netko tamo iz teraferme iškapulat, a ti kontinentalci nisu 

kadri više ni sebi pomoći. Umjesto da baštinimo iskustva riborski družini, koja je po svemu 

bila različita, ali je djelovala zajedno u funkciji cilja - ulova ribe za prehraniti obitelj, cijelo se 

vrijeme imitira loše orginale, koji svojim (ne)činjenjem dokidaju poslanje politike u 

civilizacijskom smislu te riječi. Upravo je tragi-komično da su ovdje tkz. politički akteri svi sa 

svima bili i pozicija i opozicija i da su kao takvi surađivali, ali rijetko su zajedno riboli za svoj 

opstanak na škoju. Inšoma, dojučerašnji koalicijski partneri postaju ljuti neprijatelji da ti se 

mete. Za spomenuti je dva uspješna primjera zajedništva u funkciji ostvarivanja cilja. Prvi je 

otvaranje škoja za strance 1988. A drugi je zajedničko djelovanje 1990. – 1992. (do odlaska 

ex JNA s otoka). Ako se ovi procesi dezintegracije nastave, a sve govori tome u prilog, onda 



će nos zapasat mriža u kojoj ćemo incetat kako tuji na svojemu škoju.  Pri tome budimo 

sigurni da će domoći šijovci bit gori od tujih kaparjuri.                                 

 

Nemam iluzija da ja kao nezavisni vijećnik grupe birača mogu nešto ozbiljnije promjeniti bez 

da paradigma riborski družini profunkcionira u praksi. Pa ipak bacelat tuko, a živit 

kakomudrogo ne i gotovo! Zato sam sa svima spreman surađivati za dobro ovog škoja, 

posebno prema njegovom prostoru kao najvrijednijem resursu . Ako se prema škoju budemo 

odnosili kao dobri i odgovorni gospodari onda će to i njegovim žiteljima, bilo nama ili onima 

koji će tek doći, omogućiti život po miri covika.                                                                                           

 

Kao vijećnik Gradskog vijeća  Grada Visa zalagati ću se:                 

 

- ZA pripremu rasprava i prijedloga po točkama dnevnog reda na sjednicama Gradskog 

vijeća. 

- ZA kordinaciju s biračima u postavljanju vijećničkih pitanja o aktualnim problemima. 

- ZA informiranje, razgovore i dogovore s biračima o stanju i problemima u gradu i na škoju.    

- ZA donošenje rezolucije ili sličnog dokumenta o održivom razvoju škoja, koja bi se na 

osnovu široke javne rasprave donijela na gradskim vijećina Visa i Komiže, za odgovorno i po 

miri covika postupanje u razvoju.                                                                                                                           

- ZA osnivanje mjesnih odbora.                                                                                                                

- ZA osnivanje međustranačkog vijeća, kao tijela gdje će se razgovarati i dogovarati 

rješavanje problema od općeg interesa.                                                                                         

- ZA osnivanje kluba vijećnika.                                                                                                    

- ZA razgovore i dogovore vijećnika i gradonačelnika u svrhu zajedničkog djelovanja na 

dobrobiti škoja. 

- ZA cjeloviti završetak Projekta viške obilaznice poviše Kuta do Češke vile. 

- ZA završetak Projekta nove rive na Kutu, u smislu njene komunalne opremljenosti.               

- ZA nastavak fazne realizacije rive na Kutu po projektu 'Obala' Split. 

- ZA realizaciju projekta 'Češke vile' kao javnog interesa. 

- ZA završetak ceste Postrožji - Milna. 

- ZA projekt 'točkastog' kanalizacijskog sustava za područje jugoistoka škoja. 

- ZA realizaciju sportske lučice u Rukovcu. 

- ZA stavljanje u odgovarajuću funkciju zgrada bivših škola i društvenih domova. 

- ZA uređenje okoliša svetišta u Poselju.   

- ZA realizaciju projekata uređenja obalnog i priobalnog ruba: od SRC 'Issa' do Fratarskog 

mosta, od Kanariji do Macela i od Stonce do rt. Kompa. 

- ZA promjenu modela izgradnje javnih objekata po principu: rekonstruiraj i obnovi postojeći 

objekt i u to uloži znaćajna javna sredstva, a onda ga sruši i na istom mjestu izgradi novi 

objekat za istu namjenu. Tako se ne bi ponašali ni pijani miljarderi, a po tom modelu su 

napravljeni novi Dom zdravlja i Dječji vrtić, a planira se nastaviti sa Sportskom dvoranom. 

- ZA rješavanje problematike 'Vinogradara', u smislu (pre)namjene prostora. Razmotriti 

mogućnosti izrade studije isplativosti medicinskog uzgoja marihuane kao pilot projekta na 

dijelu zapuštenog zemljišta 'Vinogradara'. 

- ZA izradu studije prikupljanja oborinskih voda na vodo zahvatu Velog polja. Možda bi se  



time rješile oborinske poplave u Visu, a prikupljenu vodu upotrijebilo za navodnjavanje  

poljoprivrednih kultura na istom polju.    

- ZA osnivanje Geoparka viškog otočja, koji bi nam omogućio da se odgovornije i 

svrsishodnije brinemo o svojoj baštini i efikasnije koristimo resurse škoja. U tom slučaju 

moglo bi se: naplaćivati ulaznice za ulazak brodova u akvatorij škoja, a njih je dnevno u 

sezoni više od 800, i regulirati status akvatorija otoka kao ribolovnog područja samo za 

domicilne ribare.     

- ZA formiranje Centra za kulturu otoka Visa, koji bi brinuo o kulturnoj, povjesnoj i prirodnoj 

baštini otoka Visa. Osnivač bi bila županija kako je to napravljeno na Hvaru i Braču. 

- ZA iznalaženje modela organizacije projektnih timova koji bi radili na konkretnim gradskim  

projektima za čiju realizaciju bi se u većini koristila bespovratna sredstva iz fondova EU.    

- ZA izradu Projekta stare Isse kao hrvatskog strateškog kulturno povijesnog projekta, čija 

realizacija bi se, prije svega, financirala sredstvima iz fondova EU. 

- ZA pokretanja projekta predlaganja viški govora za UNESCO-v registar nematerijalne 

kulturne baštine.  

- ZA program obnove muzejsko-scenskog prostora 'Batarije', uz formiranje Muzeja otoka 

Visa. 

- ZA osnivanje Muzeja ribarstva škoja u prostoru stare fabrike u Rukovcu.  

- ZA valorizaciju uloge škoja u NOB-u, kao mjesta koji je jedno vrijeme bio jedini slobodni 

teritorij u Evropi i na kojem Hitler nije bio osvajač. Ali i mjesto odakle se, jedno vrijeme, 

rukovodilo i zapovjedalo operacijama oslobođenja zemlje. 

- ZA obilježavanje spomenika: 'Bezglavom viškom antifašizmu'. 

- ZA odgovorno ponašanje prema vojnim potkopima, u kojima je već dugo turistička zarada 

privatna, a ruglo javno.                                                                                                                                                     

- ZA plansko i ljepše hortikulturno uređenje. 

- ZA miru u korištenju javnih površina za ugostiteljsko-turističku djelatnost, jer je sramotno u 

što smo pretvorili javni prostor kroz tkz. montažne objekte, koji se de facto stalno u prostoru.     

- ZA financiranje i pomoć u realizaciji programa udruga i pojedinaca od značaja za škoj i 

njegove stanovnike. 

 

Koliko ću izdurat u ovemu folšimu tejotru – ne znon... Ali oni stori proverbij govori kako se 

sve iškivoje prid vrimenom, somo vrime ostaje vicno. Ma, pena će non ti meštar vazest miru 

koju meritomo.  

 

 

                                                                                                                  Vijećnik  

                                                                                                              Siniša Brajčić v.r. 

 

 

 

 

 

 

 


